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Les persones amb discapacitat te-
nen quotes de representació molt 
petita en les llistes electorals, mal-
grat que són les més capacitades 
per identifi car problemàtiques en 
les parròquies i aportar solucions 
que la resta de persones no poden 
detectar.

Quan vaig fer el pas de parti-
cipar activament en política, la 
meva família em va advertir que 
em posava en molts problemes, 
en molts compromisos i en molts 
reptes. Però jo no vaig deixar-me 
torçar. Ara, el meu entorn famili-
ar i els amics m’animen i em fan 
costat i sempre han fet campanya 
amb mi.

Va ser l’amic i company Jaume 
Bartumeu, del qual he après molt 
durant tots aquests anys i que 
continuo aprenent dia rere dia, 
qui em va donar l’oportunitat de 
ser candidat en les eleccions de 

l’any 2009 i sempre m’ha inclòs en 
les candidatures de Progressistes-
SDP, sense titubeig.

Una persona invident té limita-
cions, ho he de dir i no me n’ama-
go... no puc conduir un cotxe, per 
exemple, però en política només 
es necessita ser humil, honrat i 
tenir ganes de fer coses per a la 
ciutadania. En resum, participar 
responsablement en la vida co-
munitària.

La meva condició d’invident 
em permet conèixer de primera 
mà quins són els obstacles més 
molestos i les barreres i lluitar per 
la seva eliminació per així arribar a 
una accessibilitat universal. I sem-
pre he aportat un coneixement 
que les persones sense limitacions 
no poden tenir. He volgut lluitar 
sempre per construir i refermar 
el camí cap a una societat més in-
clusiva, on totes les veus tinguin 

l’oportunitat de ser escoltades, 
independentment de la seva capa-
citat visual.

He de confessar que he patit el 
dubte i el desacord de persones, 
abanderades del “diàleg i la igual-
tat” quan Progressistes-SDP m’ha 
proposat com a candidat. No cal 
dir quina va ser la resposta de de-
fensa del meu partit cap aquells 
dubtes.

En aquestes eleccions comu-
nals, l’equip de David Astrié m’ha 
obert les portes sense cap condició 
ni cap a priori perquè l’acompanyi 
en la seva candidatura. No m’ha 
demanat ni el meu currículum, 
ni les meves aspiracions... només 
ha dit: endavant, et vull com a 
candidat. En lloc de veure la meva 
invidència com un obstacle per al 
servei públic, l’ha valorat com una 
perspectiva única per comprendre 
les necessitats i desafi aments de 
la inclusió, l’empatia i la diversitat. 
En resum, el meu cap de llista ha 
trencat les barreres per a la parti-

cipació política dels invidents.
Així, aquesta seria la primera 

vegada a Andorra la Vella que una 
candidatura ha apostat per una 
persona invident en una posició 
elegible, un exercici real d’inclusió 
en una llista electoral.

El camí per a mi no ha estat 
fàcil, he patit moltes limitacions, 
però mai m’he deixat plànyer per 
la meva ceguera. Sempre he con-
tinuat endavant amb els drets de 
les persones amb qualsevol mena 
de discapacitat.

Perquè les persones amb dis-
capacitat no som ni més llestes ni 
més ximples que els altres, només 
tenim unes limitacions que po-
dem esquivar gràcies a la inclusió. 
Volem participar en la vida activa 
de la societat i ho volem fer com 
tothom... també en política.

Els que tenim algun tipus de 
discapacitat no ens conformem 
d’estar “entretinguts”, cuidats i 
acompanyats. Volem ser perso-
nes autònomes com tothom, vo-

lem accedir als mateixos llocs de 
treball i a tenir possibilitats de 
participar en totes les activitats 
públiques com la resta... inclús les 
polítiques.

Jo he fet de les meves limitaci-
ons un repte per superar-les i sem-
pre he trobat persones que m’ho 
han posat fàcil, perquè davant de 
qualsevol barrera sempre hi ha 
una alternativa per esquivar-la.

Soc conscient que m’he marcat 
un gran repte per incorporar-me 
en una candidatura potent. Però 
per la seva valentia i determina-
ció, on la incapacitat visual no ha 
estat cap obstacle, m’ha omplert 
d’il·lusió per treballar-hi.

Compto amb els mitjans que 
estan al meu abast per superar 
les barreres de la meva ceguera: 
les noves tecnologies n’és un, les 
persones que m’estimen i em co-
neixen, n’és un altre... i la candida-
tura que m’ha inclòs per a aques-
tes eleccions comunals és la més 
exemplifi cadora de totes.

Sant Julià de Lòria és una par-
ròquia marcadament cultural. 
Compta amb entitats històriques 
fruit de l’activisme i d’una socie-
tat participativa arrelada a les se-
ves tradicions. La Coral Rocafort 
i l’Esbart Laurèdia en són un bon 
exemple, amb més de seixanta 
anys d’història, així com els Pe-
tits Cantaires Lauredians, la Colla 
Gegantera, la Germandat de Sant 
Sebastià, la Cia És Grata o Andor-
ra Lírica, de més recent creació. 
Molts lauredians i lauredianes 
han estat protagonistes de les 
seves actuacions, i diria que per a 
molts de nosaltres, la cultura po-
pular ha sigut eina de convivència 
i de pertinença al territori.

El Centre cultural, inaugu-
rat el 1992 i precedit pel Centre 
de Cultura Lauredià, és un altre 
clar exemple de l’empenta de la 
classe política i l’associacionisme 
parroquial per fer de Sant Julià 
el territori cultural de referència 
nacional. Un equipament creat 
amb il·lusió per donar resposta a 
les inquietuds d’unes entitats que 
durant més de trenta anys han 

mantingut l’activitat amb la vo-
luntat de fer de la parròquia una 
porta oberta a la cultura.

Algunes activitats han format 
part del calendari cultural més 
enllà de la nostra vila, com els Pas-
torets, el Concurs de Cant Mont-
serrat Caballé, Història i llegendes 
d’Andorra Medieval, la Tempora-
da lírica o la Temporada de teatre 
conjunta amb Andorra la Vella.

Sant Julià és parròquia d’artis-
tes que han fet de Laurèdia un lloc 
destacat de la creació artística, 
com Sergi Mas, Jordi Casamajor, 
Meritxell Duró, Héctor Mas, Eve 
Ariza, Arnau Pérez Orobitg, Laia 
Ateca, Daniel Areny, Cristina Peri-
cas, Roger Casamajor, Júlia Amor, 
David Mas, Maite Luque, David 
Gálvez, Irina Robles o Roger Mas, 
entre d’altres. Creadors que ens 
han fet gaudir del seu art a través 
del teatre, la música, l’escultura, la 
pintura, la fotografi a, la ceràmica, 
el cinema o la literatura.

Altres iniciatives com La Tra-
pa, amb espais destinats a la cre-
ació musical, teatral i de dansa, 
han fet de Sant Julià un pol de 

formació cabdal per als infants i 
joves del nostre país en el camp 
del coneixement i l’aprenentatge 
de les arts escèniques.

I seguint aquesta trajectòria 
cultural, arriba una de les sorpre-
ses de l’any, amb la instal·lació de 
Land Art’23, la 5a Biennal Inter-
nacional, que per primera vegada 
se situa íntegrament a la parrò-
quia de Sant Julià. En llegir la pri-
mera notícia al respecte, m’afanyo 
a felicitar el seu impulsor, Pere 
Moles. Com a laurediana em sen-
to orgullosa que el nostre petit 
territori pugui esdevenir un refe-
rent artístic a nivell internacional, 
amb seixanta-cinc creadors de tot 
el món. L’esdeveniment ens situa 
fora de les nostres fronteres i ens 
posiciona de nou culturalment 
per oferir un diàleg crític al vol-
tant de la sostenibilitat. La Bien-
nal és una proposta acompanyada 
de grans noms com la Fundació 
Sorigué, una de les col·leccions 
d’art contemporani més impor-
tants del sud d’Europa.

És una oportunitat única per 
acostar-nos a l’art d’una manera 

inclusiva, oberta a tots els públics 
amb exposicions temporals d’ar-
tistes de prestigi internacional. 
I la sorpresa és majúscula quan 
tinc l’oportunitat de visitar un 
espai tan emblemàtic com l’antiga 
fàbrica de tabac CATSA. Recor-
rent-ne les instal·lacions tinc la 
sensació d’estar en l’equipament 
d’una gran metròpoli de referèn-
cia artística i l’experiència viscu-
da és emocionant. És important 
ressaltar les creacions exteriors 
que han esdevingut la carta de 
presentació dels passavolants que 
no acostumen a parar a la nostra 
parròquia, i als qui ben segur, els 
ha causat impressió i curiositat.

Llegeixo amb estupefacció que 
la parròquia no comptarà amb cap 
vestigi de la biennal. Ens diran 
que algun mural – ja disposem 
dels murs que parlen– n’esdevin-
drà testimoni i em pregunto: no 
hagués estat millor apostar per 
una proposta tan rellevant com 
la cafetera gegant de Julio Galán, 
Time Is Running Out, peça sin-
gular que ha esdevingut el reclam 
del millor Land Art realitzat fi ns 
ara?

Hem perdut una oportunitat 
única per continuar amb aquella 
estratègia iniciada el 1992, on 
apostar per la cultura a llarg ter-

mini ens feia molt més forts, re-
ferents i atractius. El perquè dels 
projectes culturals ha de ser el pi-
lar del com i de l’objectiu fi nal. Res 
pren sentit quan les polítiques se 
centren en l’avui i no es projecten 
cap al futur per promoure nous 
impactes positius per a la socie-
tat i el territori que les acull. Uns 
impactes que poden millorar l’eco-
nomia local i l’embelliment urba-
nístic. Prop de 9.000 visitants han 
vist la mostra de CATSA i amb 
més implicació del Comú la parrò-
quia hauria pogut captar-ne enca-
ra més, possibles consumidors de 
serveis com ara restauració, apar-
caments i comerç de proximitat.

Espero que el 2025 la sisena 
edició tingui tot el suport que es 
mereix i que Sant Julià esdevingui 
de nou el territori de trobada de 
cultures i de creacions artístiques 
obertes al pensament més crític 
de la nostra societat. Desitjaria 
que la planifi cació a llarg termini, 
associada al perquè, en fos l’eix 
central per no perdre noves opor-
tunitats de posicionament i reco-
neixement cultural. Centrar-nos 
en l’objectiu d’enfortir els lligams 
de col·laboració entre institucions 
pot signifi car la millor opció per 
promoure uns projectes que no 
esdevinguin fl or d’un dia.
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